
 

Un futur de funcionaris? 

En un moment en què tanquen tantes empreses i calen empresaris per renovar el teixit 
productiu, un amic fa una conferència sobre la crisi i les seves sortides davant d'un 
auditori d'uns 200 estudiants d'empresarials. Sotmet a votació a mà alçada una enquesta 
espontània: quants dels presents es veuen, en el futur, com a empresaris, com a empleats 
en una empresa o a l'administració pública? Un 5% es veu com a empresari, que no està 
malament, perquè supera el percentatge que trobaríem en el conjunt de la població, 
encara que se'n podia esperar un de superior, atenent l'especialitat dels estudis dels joves 
assistents. En tot cas, el registre es correspon amb l'evidència que sempre hi ha molts 
més empleats que no pas empresaris. Fins aquí tot normal, si no fos que els empresaris 
del futur han de tenir persones treballant en les seves empreses i hom esperaria que, com 
a mínim, una majoria substancial del 95% d'aquests estudiants enquestats pensessin en 
l'empresa, com a directius o com a simples empleats. Doncs no, va resultar que només 
el 15% veien el seu futur professional a l'empresa, mentre que el 80% restant preferien 
l'administració. 

És probable que la crisi faci que la gent valori més la seguretat i altres paràmetres que 
s'associen amb el funcionariat, però la distància detectada entre treballar a l'empresa i a 
l'administració és tan gran que ens hauria de fer pensar més enllà de la impossibilitat 
pràctica que una cinquena part de la gent que treballa financi les quatre cinquenes parts 
dels que treballen i a tots els que no ho fan. I la conferència no era Ebre enllà, sinó a 
casa nostra, bressol d'empresaris! Cert, l'enquesta no és representativa, però diu molt. 

 


